

Referat af bestyrelsesmøde i DOF Sønderjylland den 5. august 2026

Afbud: Jørn, Oliver og Ole.

Ad pkt 1

Dagsordenen godkendt med følgende rettelse: Pkt 3a og 3b slås sammen.

Ad pkt 2

Dagordnens underpunkter a til g er refereret samlet herunder.

Der er pt 56 tilmeldinger til festmiddag. Vi bestiller 60 kuverter at hensyn til efteranmeldelser, som vi gerne vil imødekomme.

Der er 61 tilmeldinger til eftermiddagens program inklusive foredrag med Morten DD. Af samme grund som ovenfor bestiller vi 65 kuverter.

Kl. 13.00 Fugleturen starter som planlagt i programmet. Gert tilrettelægger en rute. Fremfor at udpege egentlige guider, skal vi hver især fordele os blandt de fremmødte og ledsage den samlede gruppe på fugleturen.

Kl. 15.30 Kaffe på Kroen

Kl. 16.30 Foredrag ved Morten DD. Det er checket at Kroen stiller projektor til rådighed. Esben sørger for en ekstra god flaske til Morten for sin medvirken, og vi dækker Mortens udlæg med et beløb på 1500 kr.

Kl. 18.00 Formandens tale. Talen er ved at ligge klar. Talen kommer ikke til at indeholde en beretning om den historiske udvikling af fuglene. Dette emne kommer Jesper Tofft til at give oplæg om, senere under middagen.

Kl. 18.30 Festmiddag med mørbradgryde, isdessert og afsluttende kaffe. Formanden byder velkommen, og introducerer hvad der kommer til at ske. Jesper Tofft giver et oplæg om fuglehistorikken af 15 minutter. Herefter er ordet frit. Alle deltagerne kan frit ringe med klokken og bede om ordet for en anekdote, tale, eller andet. Imellem hovedretten og desserten vil Bjarne overrække præmier i de udskrevne konkurrencer. Præmierne er indkøbt og ligger hos Gert.

Kl. 23.00 Festen slutter

Ad pkt 3a og b

Vi fastholder fra sidste møde at DOF sønderjylland vil opfordre DOF centralt til at tilkendegive DOF generelle holdninger og krav til VE anlæg, fremfor at vi i lokalafdelingen bruger meget tid på at involvere og sætte os ind i store projekter og planer om VE-anlæg, uden at vi oplever at have nogen nævneværdig indflydelse på anlæggenes hverken placering eller udformning. Karen tager denne opfordring med til næste møde i naturpolitisk udvalg (ultimo august).

DOF Sønderjylland bemærker til dette

- at der i højere grad savnes fælles fodslaw og sammenhold i blandt de grønne organisationer.
- at DOF er kendetegnet ved at være specialister, og skal prioritere sin indsats med fokus på fugle og fuglenes levesteder i naturen, fremfor eksempelvis, at gå ind i landskabsforvaltning eller støjgener hos naboer.
- at DOF centralt især skal være politisk og lovgivningsmæssigt engageret, så man lokalt kan have tillid til at forvaltningen af VE-området - også lokalt, sker på den bedst opnåelige måde for fuglene.
- at DOF burde have en række holdninger til VE anlæg, eksempelvis "ingen nye vindmølle anlæg på land"
- at problemstillinger for fuglene i relation til VE-anlæg er rimeligt ens på tværs af landet og at DOF centralt derfor tilegner sig viden til at fremkomme med de forhold, som skal iagttages ved etablering af ethvert VE-anlæg.
- at DOF lokalt kan bruge meget tid på den lokalpolitiske bane, der erfaringsmæssigt har vist sig ikke skaber særlig værdi.
- at DOF lokalt så vidt muligt skal være opmærksom på planer eller projekter som åbenlyst vil ramme fuglelivet urimeligt hårdt.

Ad pkt 3c

DOFs Vadehavsgruppe efterlyser bedre politisk opbakning fra dansk side til blandt andet det trilaterale vadehavssamarbejde, (som omtalt i pressen og på DOFs hjemmeside), men Vadehavsgruppen efterlyser også mere opmærksomhed og støtte i det daglige arbejde om beskyttelse af fuglelivet i regionen. DOF sønderjylland ønsker at give sin fulde opbakning og vil afsøge mulighederne for en tættere dialog og forbedret samarbejde med Vadehavsgruppen på et opstartsmøde.

Wilhelm kontakter Marco Brodde, og DOF sydvestjylland, med henblik på et møde om dialog og samarbejde. Bonnie, Jan og evt Esben deltager i et møde sammen med Wilhelm.

Der er behov for at klarlægge hvem og hvordan DOF er engageret i Vadehavsregionen?

DOF centralt skal tage de store sværds slag, men hvad kan løses lokalt?

Synlige forandringer kan observeres af de som bor i Vadehavsregionen og lokalforankring er vigtig.

Ad pkt 3d

Padborg Park skal udvides til også at omfatte Formel 1. Udvidelsen sker i samme område som det nuværende anlæg.

Bestyrelsen beslutter ikke at indgå nærmere i dette projekt, fordi vi vurderer at den væsentligste gene fra et nyt anlæg er støj. Fugle er generelt ikke særligt følsomme overfor støj.

Ad pkt 4

Dagordnen har en god form og der er enighed om at der ikke er behov for at bruge flere kræfter på at udvikle formen yderligere. Det fungerer godt.

Bonni sender en word-fil af hvert mødes endelige dagsorden til referenten, som kan lette arbejdet med at skrive referat.

Ad pkt 5a

På sidste møde drøftede vi flere ideer til vinterarrangementer. Der er behov for at lave en kalender for aktiviteter for medlemmerne for vintersæsonen 2026/27. Karen laver et første udkast til kalender, som rundsendes på mail og alle opfordres til at lægge datoer ind.

Det er besluttet, at arbejde videre med et tegne/male kursus, til planlagt afholdelse primo marts 2027. Kurset bliver et weekendkursus, med egenbetaling. Der er plads til minimum 10 og maksimum 15 deltagere. Budget skal fastlægges, og sigte mod et rundt 0 med ca. 12 deltagere. Karen har kontakt til Carl Christian Tofte, som underviser, alternativt Marco Brodde, som Wilhelm har talt med.

Der udestår et større planlægningsarbejde for dette arrangement såsom lokaler, kursusbeskrivelse, program og tilrettelæggelse, tegne redskaber papir, blyanter og farver mv., underviser, forplejning, overnatning for underviser, budget, m.m.

Jesper kontakter Elisabeth og Helle Regitze om muligheden for "julearrangement 2026".

Gert taler med Jesper Tofft om helaftens foredrag om fugle udviklingen i Sønderjylland de seneste 50 år (Den lange version), til afholdelse inden jubilæumsåret rinder ud.

Ad pkt 5b

Jørns beskrivelse af møde om spontan-, punkt- og FINN-tællinger + naturbutikbesøg den 9. oktober 2026 kl. 16-20 er godkendt. Lokaler udestår. Maiken undersøger muligheden for lokaler på Gram slot, alternativt Nygadehuset i Aabenraa.

Ad pkt 6

Ørneklubben kører i både den østlige og vestlige del af vores lokalområde, med lidt større aktivitet i øst. Tovholderne Ole, Jan og Morten oplever god stemning og gåpå mod til at fortsætte arbejdet.

Ad pkt 7

Næste møde den 3. november 2026 i Rødekro kl 19-21.

Planlægningsmøde den 17. januar 2027 kl 15-20 inkl. aftensmad

Jørn reserverer lokaler på Rødekro til disse to møder.

Generalforsamling den 7. februar 2027 på Folkehjemmet i Aabenraa. Herunder fugletur og frokost til de tilmeldte.

Jesper reserverer lokaler på Folkehjemmet.

Ad pkt 8

1) Fuglekursus har pt. 14 tilmeldinger og afvikles som planlagt.

2) DOF centralt efterspørger flere til at deltage i FINN tællinger. Manglende interesser kan skyldes

- Stor geografisk afstand fra potentielle tællere til lokalitet
- Usikkerhed hos potentielle tællere om fuglekompetencer er tilstrækkelige
- Manglende forståelse for hvordan og hvad tællingerne bliver brugt til.
- Mange tællemetoder i spil, skaber forvirring
- Mere læring /oplæring i metoderne
- I forhold til FINN har vi kun NNP Draved og Jan har allerede været i gang derude.

Opfordring til interesserede tællere, til at deltage i møde den 9. oktober om spontan- punkt- og FINN-tællinger.

3) Jesper får GO til at undersøge muligheden for at lokalafdelingen får sin egen mobilkonto. Eller om det findes andre meget brugervenlige betalingsordninger som lokalafdelingen kan benytte?
Hvad gør andre lokalafdelinger?

-